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SPOLEČENSKÉ AKCE

OBECNÍ PLES                     
8. 2. 2019
Zakončit první pracovní únorový týden tancem a hudbou není úplně od věci, řekla si Kulturní 
komise Rady městského obvodu Hrabová a společně se zaměstnanci Úřadu městského obvodu 
Hrabová připravila v kulturním domě K-TRIO v Hrabůvce v pořadí již 17. tradiční ples. Vstupné 
nebylo nijak nadhodnocené, činilo 200 Kč. V pátek od 19 hodin začali do sálu proudit všichni 
milovníci dobré zábavy. Ples zahájil jako obvykle starosta obce Igor Trávníček. Večerem plným 
dobré nálady provázel zkušený moderátor Miroslav Houžvička. Nejprve vystoupila skupina  
půvabných mažoretek nazvaná Andrianky pod vedením Šárky Kolébalové a Žanety Balco. Děvčata 
připravila speciální číslo pouze pro tento večer. 

O hudební produkci se pak postarala tříčlenná skupina RAFAEL MUSIC BAND. Své umění 
letos ukázal také osmičlenný soubor BOlatičtí BŘIcháči, kteří s účinkujícím senátorem Parla-
mentu České republiky Mgr. Herberta Pavery předvedli tance a zpěvy z muzikálu Mamma Mia 
připomínající legendární švédskou čtveřici Abba. Součástí programu plesu byla pochopitelně také 
bohatá tombola. Zpívalo se, tančilo se, plesalo, lidé odcházeli spokojení, byť jich mohlo přijít přeci 
jen mnohem více, ale stále zůstává nezodpovězená jedna otázka. Kdy se Hrabová dočká vlastního 
kulturního domu?

PLES KLUBU ČESKÝCH VELOCIPEDISTŮ V HRABOVÉ
9. 2. 2019
V sobotu večer proběhl v pořadí již druhý spolkový ples členů a sympatizantů místní cyklistiky  
v klubu Alfa v centru Ostravy, na který se dostavilo asi 30 občanů. Zábavu můžeme chápat jako 
návrat k tradici a připomínku krásných prvorepublikových časů, kdy všichni gentlemani i jejich 
dámy netrpělivě očekávali vrcholnou společenskou událost a pečlivě se připravovali na ples svého 
spolku.

Foto: Jan Dvořák
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SAMOSPRÁVA

Úvodník
Vážení čtenáři,

toto číslo vznikalo v  době, 
kdy jsme již všichni věděli, 
co znamenají pro hrabov-
skou radnici výsledky ko-
munálních voleb, ale ještě 
neproběhlo ustavující zastu-
pitelstvo a  tudíž ze zákona 
fungovala dosavadní rada. 
Ustavující zastupitelstvo 
bylo těsně před uzávěrkou 
a  proto podrobnější infor-
mace o  záměrech nového 
vedení najdete až v příštím 
čísle. O budoucím vývoji však 
něco napoví anketa s před-
staviteli nově zvolených po-
litických subjektů. 

Zatímco výsledek komu-
nálních voleb byl znám již 
v době dokončení minulého 
čísla, o  výsledku senátních 
voleb  informujeme až nyní, 
protože jako obvykle bylo 
nutno počkat až na druhé 
kolo. Informujeme také ještě 
o zářijovém zájezdu pro seni-
ory. Akce už se ale přesouvají 
pod střechu. Díky novému 
kulturnímu sálu se po mnoha 
letech do Hrabové zase vrá-
tilo Divadlo U Lípy,  proběhl 
netradiční Halloween a usku-
tečnilo se také tradiční pod-
zimní vázání květinových 
dekorací – a o těchto akcích  
se samozřejmě dočtete. 
Představením Mateřského 
centra Smíšek pokračuje-
me v představování spolků, 
pobírajících na svůj provoz 
dotaci městského obvodu. 
Pokračujeme také v  pre-
zentaci hrabovských firem 
a  značnou část věnujeme 
v tomto čísle historii. 

Své připomínky k  obsahu 
a vzhledu  Hrabovských listů 
a samozřejmě také příspěv-
ky a fotografie můžete stále 
posílat na e-mailovou adresu 
redakce@ostrava-hrabova.
cz. Nechť Vám Hrabovské 
listy poskytují příjemné čtení 
i  v  sychravém podzimním 
čase vzbuzujícím deprese.  

Jan Dvořák

Ve středu 19. října 2022 se uskutečnilo ustavující zasedání městského obvodu Hrabová, které zcela 
změnilo poměry na zdejší radnici.

Novým starostou byl zvolen Milan Slíva za Sdružení nezávislých kandidátů Hrabované, první mís-
tostarostkou Ing. Květoslava Hrabovská za Ostravaka a nově druhým místostarostou Ing. Radomír 
Orkáč za Sdružení nezávislých kandidátů Hrabované. Pětičlennou radu městského obvodu doplnili 
Věra Kročková a Tomáš Gajec (oba za Sdružení nezávisých kandidátů Hrabované).

Finanční výbor zastupitelstva městského obvodu povede předseda Tomáš Gajec (za Sdružení 
nezávislých kandidátů Hrabované) a dalšími členy byli zvoleni Ing. Radka Šupčíková, Ing. Lenka 
Śmigová (za Sdružení nezávislých kandidátů Hrabované), Šárka Kořínková a Ing. Věra Chlupatá 
(Křesťanskodemokratická unie-Československá strana lidová).

Předsedou kontrolního výboru byl zvolen Ing. Jiří Kubečka (za Občanskou demokratickou stranu) 
a dalšími členy pak Igor Trávníček (Občanská demokratická strana), Petr Balušek (Křesťanskode-
mokratická unie-Československá strana lidová), MUDr. Rostislav Gromnica, Ph.D. (za Občanskou 
demokratickou stranu) a Roman Šimůnek (za Novou Změnu).

Videozáznam z ustavujícího zasedání pořízený Ilonou Hromádkovou naleznete na odkazu https://
youtu.be/FRiETxZfrpM a fotodokumentaci od Libora Hromádky na https://eu.zonerama.com/
Ostrava-Hrabova/Album/9042387.

Text: Jan Socha, Foto včetně upoutávky na titulní stránce: Jan Dvořák 

Z jednání rady 5. října  

►	 Rozhodnuto o zadání zakázky malého rozsahu na částečné doplnění osvětlovací techniky pro 
nasvětlení pódia kulturního sálu.   

►	 Rozhodnuto o záměru městského obvodu Hrabová pronajmout a vypůjčit sál kulturní přístavby 
Úřadu městského obvodu Hrabová.

►	 Vzata na vědomí Výroční zpráva Základní školy Ostrava – Hrabová, Paskovská 46, příspěvková 
organizace, za školní rok 2021/2022.

►	 Odsouhlaseno financování odborné pozice na Základní škole Ostrava – Hrabová, Paskovská 46, 
příspěvková organizace, společně se statutárním městem Ostrava na rok 2023 dle předloženého 
návrhu.

►	 Vzata na vědomí bez připomínek projektová dokumentace „Veřejné osvětlení ulice Bělská“ 
předložená dne 19. září 2022 zpracovatelem dokumentace PTD Muchová, s.r.o.

►	 Informováno o termínu dokončení workoutového hřiště  do konce října 2022.

►	 Odsouhlasen termín a program ustavujícího zasedání Zastupitelstva městského obvodu Hra-
bová 19. října 2022 v 16 hodin.

 Jan Socha

Z ustavujícího zasedání zastupitelstva 
městského obvodu Hrabová
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Letošní komunální volby lze chápat pro Hrabovou jako přelomové. 
V roce 1994 u nás kandidovala Občanská demokratická strana poprvé 
a přesvědčivě zvítězila. Od té doby vládla radnici. Letos poprvé tato 
strana v Hrabové nezvítězila. Voliči v posledních volbách dali jasně 
najevo, že si přejí změnu. Ve volbách jsme získali 43,99 % hlasů, které 
pro nás znamenaly sedm zastupitelů v patnáctičlenném zastupitelstvu. 
Vše lidé, kteří již mnohokráte prokázali a stále prokazují, že to s prací 
ve prospěch Hrabové a jejich občanů myslí vážně, a nejen to, tuto 
práci vykonávají obvykle nezištně. Po volbách jsme uzavřeli koalici 
s hnutím Ostravak a s jeho dvěma zastupiteli jsme získali v hrabovském 
zastupitelstvu většinu. Následně z naší koalice vzešel nový starosta, 
dva místostarostové a dva členové rady. Přestože máme nově dva 
místostarosty, byla jejich odměna upravena takovým způsobem, aby 
tato změna ve způsobu vedení obce nepředstavovala navýšení nákla-
dů, ale jejich snížení. Všichni jsme nyní připraveni pracovat pro to, aby 
Hrabová byla ještě lepším místem k životu a řešit spoustu problémů, 
které naší společnou obec trápí.

Chtěla bych poděkovat všem voličům a především těm, kteří volili 
kandidáty na kandidátní listině Ostravaka v Hrabové. S výsledky voleb 
jsem spokojená, přestože jsem neočekávala tak výrazné vítězství Hra-
bovanů, kterým i tak jejich výsledek přeji. Nebyla jsem v minulém vo-
lebním období spokojená s vedením našeho obvodu a doufala jsem, že 
občané budou hlasovat pro změnu, což se stalo. V rámci povolebního 
vyjednávání jsme byli osloveni vítězi voleb k jednání o ustavení koalice. 
Koalici se nám podařilo dohodnout, a to nejen na úrovni našeho podílu 
na vedení Hrabové, ale také na úrovni priorit a cílů, kterých budeme 
chtít v nastávajícím volebním období dosáhnout. V našem volebním 
programu máme 10 základních cílů – jak v oblasti investic, tak v oblasti 
zachování či zvýšení kvality života občanů Hrabové. Většina z nich je 
shodná s programovými cíli Hrabovanů, proto doufám, že se nám je 
podaří v rámci koalice realizovat. Nad rámec programu mám ještě 
jeden cíl, či spíše přání. A tím je zklidnění vyhrocené atmosféry, která 
panovala mezi zastupiteli v minulém volebním období. 

Děkujeme našim voličům za 4 687 hlasů v atmosféře dezinformací i ne-
návisti a gratulujeme vítězům. Je zvykem, že se noví funkcionáři nejprve 
veřejně představí. Místo toho si přidělili funkce starosty a dvou místosta-
rostů, aniž informovali, za co budou odpovídat. Koalice prohlasovala 
okamžité schválení nového jednacího řádu zastupitelstva. Ten minulý 
byl schválen až po mnoha diskuzích, ale tento nebyl diskutován a někte-
ří ho viděli poprvé. Ignorovali naši námitku, že by ho měl připomínkovat 
aspoň Kontrolní výbor. Obsahuje i zrušení tajné volby, což pokládám 
za nepřijatelné. Je to vyjádření  nedůvěry uvnitř koalice. Do minulého 
Finančního výboru jsme schválili několik zástupců současné koalice. 

Vážení spoluobčané, jménem místní organizace Křesťanskodemokra-
tické unie – Československé strany lidové děkuji vám všem za hlasy 
a důvěru, kterou jste nám v těchto volbách do místního zastupitelstva 
dali. I nadále se vynasnažím prosazovat všechny priority, pro které 
jste nás a mne osobně zvolili. Vzhledem k celkovému výsledku voleb 
bude následující období poněkud jiné, než jsme byli dosud zvyklí. 
Došlo k zásadní výměně ve složení zastupitelstva, vedení, rady i ko-
misí. Následující období ukáže, zda vlastně bylo doopravdy všechno 
tak špatné, jak se minulá opozice snažila dokazovat a přesvědčovat 
občany-voliče, proč je třeba změna. Nelíbí se mi, že vůbec neproběhla 
povolební setkání všech budoucích zastupitelů, jak bylo zvykem, aby-
chom se vzájemně seznámili a řekli si priority v nejbližším období dle 
volebních plánů jednotlivých subjektů. Myslím si, že také není příliš 
demokratické „vládnout“ a rozhodovat o zásadních záležitostech jen 
jedním sdružením a hnutím oproti dřívější širší koalici. Předchozí sta-
rostové hledali podporu vždy ke spokojenosti co nejvíce zastupitelů 
a tím pádem i občanů. Takhle to na mě působí jen jako prosazování 
vlastních zájmů a cílů.

Výsledky voleb v městském obvodě Hrabová ukázaly, že si občané přejí 
změnu. Celé vedení obce bylo obměněno a radu obsadili kandidáti z řad 
Hrabovanů a Ostravaku. Volební program měly volební strany a hnutí 
nezávislých kandidátů hodně podobné. Prioritou všech se mimo jiné 
stala kanalizace na jižním konci Hrabové, sportovní hala a hasičská 
zbrojnice. Ale již první zasedání nově zvoleného zastupitelstva ukázalo, 
že opozice vzhledem k počtu zastupitelů 6 ku 9 to nebude mít lehké. 
Nová Změna má v zastupitelstvu jediného zastupitele, a to Vladislavu 
Kopitzovou. Další členové z naší kandidátky se hlásí do Komise bytové 
a Komise výstavby, dopravy a ekologie. Uvidíme, zda jim bude umož-
něno se stát členy těchto komisí. V Kontrolním výboru budeme mít  
zástupce Romana Šimůnka. Naše Nová Změna se bude snažit plnit 
volební program, se kterým jsme do těchto voleb šli, a již třetí volební 
období chceme pracovat na rozvoji kultury v Hrabové. Pro rok 2023 
jsme připravili v Kulturní komisi, kde pracují Miroslav Houžvička a výše 
uvedená zastupitelka, bohatý program sestavený z našich pilotních pro-
gramů, jako je Sportovní klání seniorů, Gulášfest, letní kino či zájezdy. 
Další akce připravujeme pro občany v nově otevřeném kulturním domě.

Jak hodnotíte výsledek voleb  
a jaké máte cíle v zastupitelstvu obvodu?

Milan Slíva
kandidoval za Sdružení nezávislých  
kandidátů Hrabované

Květoslava Hrabovská
Ostravak

Rostislav Gromnica
kandidoval za ODS

Petr Balušek
KDU-ČSL

Miroslav Houžvička
kandidoval za Novou Změnu

Přesto Hrabované a Ostravak neměli slušnost nám schválit ani jednoho 
člena – Ing. Hrabce, daňového odborníka znalého veřejných financí. 
Co chtějí před opozicí a veřejností při hospodaření tajit? Budoucnost 
nevidím optimisticky. Rád bych se mýlil, ale očekávám personální čistky 
a cenzuru. Koalice brzo narazí při realizaci předvolebních slibů. Dezinfor-
macemi a neprokázanými pomluvami sice vyhráli volby, ale k realizaci 
naslibovaných investic námi ušetřených 30 miliónů nebude stačit. Už 
vidím, jak na městě i kraji nechvalně známý ostravský potížista zajistí 
nezbytné dotace. Obávám se, že za vlastní selhání bude vinit všechny 
kromě sebe, což může vyústit v reinkarnaci separatistických snah. Jed-
nání zastupitelstva proběhlo za slušné účasti občanů Hrabové. Snad 
jim aktivní zájem o věci komunální vydrží. S informovaným voličem se 
hůře manipuluje než s pasivním uživatelem (dez)info.

Foto upoutávky na titulní stránce: Jan Dvořák
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Senior taxi v Hrabové

Strážníci Městské policie Ostrava 
instalují seniorům kukátka  

a bezpečnostní řetízky 

Služba Senior taxi je v  městském obvodu 
Hrabová poskytována od 1. července 2018 
občanům, kteří dovršili věk 70 let nebo jsou 
držiteli průkazu zvlášť tělesně postižených 
či zvlášť tělesně postižených s  průvodcem. 
Občané mohou využít měsíčně maximálně 
čtyři jízdy. Cena za jednu jízdu činní 25 Kč 
bez ohledu na ujetou vzdálenost. Přeprava je 
poskytována v souladu s platnými Zásadami 

pro poskytování přepravní služby Senior taxi. 
K  1.  září 2022 Odbor sociální, organizační 
a vnitřních věcí Úřadu městského obvodu Hra-
bová eviduje 169 držitelů průkazu opravňující-
ho k využívání této služby. Více informací k této 
službě najdete na webových stránkách www.
ostrava-hrabova.cz/cs/obcan/senior-taxi.

 Text a foto: Jana Tajchmanová

Strážníkům záleží na bezpečnosti seniorů, 
a proto jim zdarma instalují panoramatická 
kukátka a bezpečnostní řetízky na dveře 
od domovů.

Senioři patří mezi oběti podvodníků a zlodějů, 
kteří se dobývají přímo do bytů. Pocit bezpečí 
seniorům zvyšují bezpečnostní prvky, proto 
jim strážníci nabízí nainstalování panorama-
tického kukátka a řetízku na dveře od bytu. 

Strážníci i v letošním roce pokračují v instalaci 
těchto bezpečnostních prvků na žádost seni-
orům starším 65 let. O možnost instalace bez-
pečnostních prvků lze zažádat písemnou for-
mou prostřednictvím svého strážníka-okrskáře 
nebo na sociálním odboru v místě bydliště.

Při instalaci strážník se seniorem prodiskutuje 
zásady bezpečného chování doma i venku. 
Strážník také upozorní na možná rizika spojená 

s návštěvami cizích osob v domě. Bližší infor-
mace naleznete na www.mpostrava.cz  nebo 
na telefonním čísle 720 735 125. Projekt je hra-
zen z prostředků statutárního města Ostravy.

Text a foto: Valerie Melková

ÚŘAD MĚSTSKÉHO OBVODU

Spolky mají možnost  
podávat žádosti o dotace na rok 2023

Městský obvod Hrabová vyhlašuje dotační program, který je určen pro právnické, příp. fyzické osoby, působící na území městského ob-
vodu Hrabová v oblasti tělovýchovy a sportu, kultury, sociální péče, prevence kriminality a volného času dětí a mládeže, nebo poskytující 
služby v oblasti sociální péče pro občany městského obvodu Hrabová. Žádosti na rok 2023 budou přijímány od 20. října do 21. listopadu. 
Žádosti o dotaci lze ve výše uvedené lhůtě podat buď doručením na adresu Úřadu městského obvodu Hrabová, Bažanova 174/4, 720 00 
Ostrava – Hrabová (případně osobním doručením na podatelnu Úřadu městského obvodu Hrabová v úředních hodinách, které jsou uve-
deny na webových stránkách úřadu), kdy datem doručení je datum, které je vyznačeno na otisku podacího razítka podatelny Úřadu 
městského obvodu Hrabová, nebo je možné žádost podat prostřednictvím datové schránky ID 8bwbfse. Podrobné informace včetně 
žádosti a jejích příloh naleznete na stránkách https://hrabova.ostrava.cz/cs/radnice/dotace-a-granty/dotace-2023.

Jana Ziobrová
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Představujeme Školskou radu  
Základní školy Ostrava – Hrabová

Náš život s omikronem 

Ve své činnosti se školská rada řídí § 167 a § 168 
školského zákona. Školská rada umožňuje zá-
konným zástupcům nezletilých žáků, zletilým 
žákům a studentům, pedagogickým pracovní-
kům, zřizovateli a dalším osobám podílet se na 
správě školy. Třetinu členů školské rady jme-
nuje zřizovatel, třetinu volí zákonní zástupci 
nezletilých žáků, zletilí žáci a studenti a třetinu 
volí pedagogičtí pracovníci školy. Počet členů 
stanovuje zřizovatel. Naši školskou radu tvoří 

šest členů. Funkční období členů školské rady 
je tři roky. Ředitel školy nemůže být členem 
školské rady, je však pravidelně zván na její 
jednání. Ta se uskutečňují minimálně dvakrát 
ročně. Zápisy z jednání a usnesení rady jsou 
pravidelně zveřejňovány na webu školy.

Školská rada se vyjadřuje k návrhům školských 
vzdělávacích programů a jejich uskutečňová-
ní, schvaluje výroční zprávu o činnosti školy, 
školní řád a  pravidla pro hodnocení žáků, 
projednává návrh rozpočtu a inspekční zprá-
vy České školní inspekce, podává podněty 
a oznámení řediteli školy, zřizovateli a dalším 
orgánům státní správy, podává návrh na vy-
hlášení konkursu na ředitele školy a podílí se 
na zpracování koncepčních záměrů rozvoje 
školy. Tolik výňatky ze zákona.

Z  mého pohledu by měla být školská rada 
především konzultačním orgánem, který 

umožňuje získávání podnětů, pohledu na 
školu tzv. zvenčí, rozvoj spolupráce se zá-
konnými zástupci žáků a zřizovatelem, která 
povede k otevřenosti školy, zlepšení zpětné 
vazby o škole a její práci a ke zlepšení materi-
álně-technického vybavení školy. Škola je vždy 
důležitou součástí komunity obce, proto je 
velmi přínosné pokud mohou od zákonných 
zástupců a veřejnosti přicházet nové inspirace, 
návrhy, případně pomoc při organizaci či ma-
teriálním zajištění školních akcí. Budeme velmi 
rádi, pokud se na nás obrátíte s vašimi podně-
ty, případně se podaří oživit činnost zaniklého 
Sdružení rodičů a přátel školy. Můžeme pak 
společnými silami zlepšovat podmínky vzdě-
lávání našich žáků a zvyšovat tak prestiž naší 
základní školy.

Text: Lenka Kudlejová,  
předsedkyně Školské rady,  

Foto: Jan Dvořák

V listopadu 2021 byla v Jiho-
africké republice poprvé 
identifikována varianta ne-
moci Covid-19, která získala 
označení omikron. Rychle 

se rozšířila do celého světa. 
Má oproti deltě kratší inku-

bační dobu (tři dny). Je třikrát 
infekčnější, ale má mírnější příznaky. Je 
tedy menší „zabiják“ a navíc postihuje horní 
cesty dýchací, zatímco ostatní varianty napa-
daly plicní tkáň pod obrazem virových pneu-
monií, které mohly být smrtelné. Diagnózu lze 
určit pouze laboratorním testem polymerázo-
vou řetězovou reakcí (PCR) – na doporučení 
lékaře test hradí zdravotní pojišťovny.

Příznaky: únava, bolesti celého těla, kašel, 
noční pocení, bolest v krku, rýma, bolesti hla-
vy a šedé zabarvení nehtů, kůže a rtů (nedo-
statek kyslíku). U dětí je navíc častá vyrážka. 
Chybí  pro deltu typické ztráty chuti a čichu.

Domácí léčba omikronu stejně jako u dalších 
onemocnění virového původu pouze mírní pří-
znaky (tzv. léčba symptomatická). Základem je 
vydatný odpočinek, zvýšený pitný režim zalo-
žený na bylinných nebo ovocných čajích a čisté 
vodě, podávání léků proti horečce, bolestem 
hlavy, léků na kašel a nosních kapek. Doporu-
čuje se kloktadlo Jox (jodovaný roztok).

Každá varianta nemoci může mít těžký prů-
běh, zejména pokud patříte do některé z rizi-
kových skupin (diabetici, onkologičtí pacienti, 
lidé s kardiovaskulárními a plicními potížemi 
nebo pacienti s oslabenou imunitou). Pokud 

se u vás vyskytne některý z těchto příznaků, 
bude nutná hospitalizace a neprodleně volej-
te rychlou zdravotnickou pomoc:

► Zdravotní stav se náhle začíná měnit k hor-
šímu;

► Intenzivní potíže s dechem, přičemž oxy-
metr prokazuje nedostatečnou saturaci 
kyslíkem;

► Intenzivní potíže se zrakem, sluchem či 
rovnováhou;

► Selhává paměť;

► Dostavují se mdloby nebo kolaps.

V  nemocnicích od konce srpna 2022 mají 
k dispozici kromě osvědčeného Remdesiviru, 
oxygenoterapie, kortikoterapie aj. i nejnovější 
dvousložkový lék Paxlovid firmy Pfizer s de-
klarovanou účinností 80 až 90 %. Pan ministr 
zatím tají, kolik balení a za jakou cenu pro nás 
nakoupil.

V současnosti posílání osob do karantény 
z  rozhodnutí Ministerstva zdravotnictví 
České republiky neprobíhá. Stává se tedy 
pravidlem, že nemocný nakazí další členy 
domácnosti. Medicínským i  společenským 
problémem budoucnosti je tzv. postcovi-
dový syndrom (PCS) – chronická dušnost, 
kožní a neurologické příznaky (zapomínání, 
bolesti hlavy a končetin, parestesie). Vzniká po 
třech a více měsících od onemocnění covidem 
a může být příčinou invalidity.

Prevence: Na doporučení Evropské agentu-
ry pro léčivé přípravky je možné se nechat 

očkovat druhou posilující dávkou. Druhý 
booster je vhodný zejména pro seniory nad 
60 let, pro mladší chronicky nemocné a pro 
pacienty s poruchou imunity. Posílení očková-
ní je ale hrazeno všem dospělým zájemcům. 
Minimální odstup od předchozího očkování 
jsou čtyři měsíce. Od 15. srpna 2022 se lze i re-
gistrovat k očkování a rezervovat si termín na 
adrese registrace.mzcr.cz. Seznam očkovacích 
míst najdete na ockoreport.uzis.cz. Podle prof. 
Válka absolutní ochrana druhým boosterem 
se krátí na cca dva měsíce – pak se sice mů-
žete nakazit, ale dalších čtyři až šest měsíců 
přetrvává ochrana proti vážnému nebo smr-
telnému průběhu.

Nyní informace pro ty, kteří čekají na nové 
vakcíny, zacílené na deltu, omikron a nověj-
ší varianty BA.4 a BA.5 (jsou ještě infekčnější 
než omikron). Na trhu se objevily od podzimu 
2022. Moderna a Pfizer připravili dvousložko-
vé vakcíny, obsahující původní variantu viru 
a variantu omikron. Podle posledních zpráv 
se z Indie šíří nová subvarianta BA.2.75 zva-
ná Kentaur. Byla již detekována ve Spojených 
státech amerických, Německu, Kanadě, Velké 
Británii, Japonsku, Austrálii a na Novém Zé-
landu. Naše trampoty s covidem evidentně 
nekončí a  nevyzpytatelný virus nám připraví 
do budoucna ještě mnohé perné chvilky.

S  manželkou jsme se registrovali na druhý 
booster na poliklinice v Ostravě – Hrabůvce 
(Avenier) – pro Hrabovany nejblíže.  

Rostislav Gromnica

KOMISE A VÝBORY
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Do druhého kola, které se konalo 30. září a 1. října, tedy postoupili jako první v pořadí dosavadní senátor Ing. Zdeněk Nytra (nominovaný Ob-
čanskou demokratickou stranou) a jako druhý v pořadí kandidát ANO JUDr. Miroslav Antl. Ve druhém kole s účastí pouhých 19,02 % voličů byly 
výsledky následující:

Zvolen byl tedy dosavadní senátor Ing. Zdeněk Nytra.  Text a foto: Jan Dvořák

Kandidát Strana Okrsek 2001 
Nový Šídlovec

Okrsek 2002
Starý Šídlovec + Žižkov 

Okrsek 2003
Střed

Okrsek  2004 
Jižní konec

Celkem 
Ostrava

RNDr. Radoslav Štědroň SSPD-Str. práce 1,14  %  1,50 %  1,50 %  0,97 % 1,19 %
Ing. Zdeněk Nytra ODS 27,86 % 30,03 % 26,20 % 34,22 % 25,42 %
Ing. arch. Liana Janáčková PRO Zdraví 20,61 % 16,21 % 13,55 % 14,56 % 12,93 %
JUDr. Miroslav Antl ANO 18,32 % 19,51 % 23,49 % 20,38 % 22,53 %
Ing. Peter Harvánek SPD 13,35 % 10,51 % 16,26 % 11,40 % 13,04 %
Mgr. Patrik Hujdus STAN 9,16 % 5,10 % 3,31 % 6,79 % 10,83 %
MUDr. Hana Zelená, Ph.D. PRO 2022 9,54 % 17,11 % 15,66 % 11,65 % 14,03 %

Kandidát Strana Okrsek 2001 
Nový Šídlovec

Okrsek 2002
Starý Šídlovec + Žižkov 

Okrsek 2003
Střed

Okrsek  2004 
Jižní konec

Celkem 
Ostrava

Ing. Zdeněk Nytra ODS 63,20 % 57,60 % 52,07 % 61,82 % 51,53 %
JUDr. Miroslav Antl ANO 36,80 % 42,40 % 47,92 % 38,17 % 48,46 %

NOVINKY

Výsledky  
senátních voleb v Hrabové

Ulice K Pilíkům již má veřejné osvětlení

Poněkud ve stínu komunálních voleb probíhaly v Hrabové zároveň s nimi 
23. až 24. září také volby senátní. O tom svědčí i to, že zatímco v komunál-
ních volbách byla účast jen 47,67 % voličů, tak v prvním kole senátních 
voleb byla ještě nižší – 43,61 % voličů. Na výběr měli občané tentokrát 
sedm kandidátů a v prvním kole jim hlasy přidělili takto:

Na ulici K Pilíkům se v blízkosti ulice Bělské po 
roce 2015 rozběhla intenzivní výstavba rodin-
ných domů. V rámci předcházejícího územ-
ního řízení sice městský obvod požadoval, 
aby developer zároveň s výstavbou prvních 
domů také vybudoval novou širší komunikaci 
(s ohledem na vedení frekventované cyklo-
trasy po této ulici) s veřejným osvětlením, ale 
při nesouhlasu developera nakonec magistrát 
vydal územní rozhodnutí bez této podmínky. 

Úprava komunikace zůstala na bedrech měst-
ského obvodu, ale veřejné osvětlení je v pů-
sobnosti přímo statutárního města Ostravy, 
které jej zajišťuje prostřednictvím Ostravských 
komunikací, a.s. 

Na základě dříve vypracované projektové do-
kumentace došlo v letošním roce od 30. květ-
na do září k výstavbě devíti sloupů veřejného 
osvětlení na ulici K Pilíkům v úseku od ulice 

Poplužní po ulici Bělskou. Výstavbu za téměř 
milión korun zajistila firma ELZA-ELEKTRO, 
s.r.o. Provoz veřejného osvětlení stejně jako 
na jiných ulicích zajišťují Ostravské komuni-
kace, a.s. 

Další dobrou zprávou pro občany je to, že již se 
připravuje stavba veřejného osvětlení i na zbý-
vající části ulice Bělské a na ulici K Nadjezdu.

Text a foto: Jan Dvořák
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Kronikářské zápisy za roky 2017 až 2019 jsou vytištěny

Novinky z knihovny  
pro prodlužující se večery v teple domova   

Hrabová prochází v  posledních letech vý-
raznou proměnou. V minulém roce byla do-
končena zbrusu nová mateřská škola, letos 
následovala přístavba kulturního domu a ko-
laudace tři vkusných obytných domů pro 
seniory v zatáčce poblíž bývalé autobusové 
točny u Šídlovce. Kromě toho došlo k rozšíře-
ní hřbitova. Dá se předpokládat, že v příštím 
roce bude zkolaudována víceúčelová budova 
,,Nová Lípa“. Vítězný politický subjekt podzim-
ních komunálních voleb Sdružení nezávislých 
kandidátů Hrabované se netají s plány postavit 
v budoucnu nový sportovní areál, novou ha-
sičárnu či vybudovat chybějící kanalizační síť 
nejen v jižní části obce, ale také v oblasti ulic 
Lužná a Bažanova. Stavební práce nejsou sa-
mozřejmě vše, co se v Hrabové děje. Zásluhou 
kulturní komise a dalších aktivních občanů se 
pravidelně koná celá řada společenských, kul-
turních a sportovních akcí pro občany všech 
generací. Dále tady máme také několik občan-
ských sdružení, spolků i jednotlivců důstojně 
reprezentujících naši obec. Nezapomíná se ani 

na životní prostředí a vzhled Hrabové. Všechny 
zásadní události musí být na základě platné 
legislativy v zaznamenány chronologicky, tedy 
podle pořadí, v jakém se děj v časové ose ode-
hrál. Vedení obecní kroniky bylo vůbec poprvé 
rámcově zakotveno v právním systému před 
více než sto lety v období Masarykovy Česko-
slovenské republiky zákonem č. 80/1920 Sb., 
o pamětních knihách obecních, s účinností od 
17. února 1920. Tento právní předpis pozbyl 
platnosti až 1. července 2006, kdy nabyl účin-
nosti zákon č. 132/2006 Sb., o kronikách obcí. 

Není žádným tajemstvím, že právě ta prvore-
publiková kronika Hrabové patří po stránce 
vizuální k těm nejkrásnějším na Ostravsku. Tak 
jak se vyvíjí společnost a objevují se nové tech-
nologie, tak se pochopitelně mění i způsob 
psaní kroniky. V posledních letech se upustilo 
od ručních zápisů a přešlo se k tištěné formě. 
Stejným směrem se v posledních letech vy-
daly také ostatní ostravské městské obvody. 
Kronika má nadále své pevné schéma, téma-
ta jsou rozdělena do více skupin, člení se na 

společenské akce, události, kulturu, spolky, 
politiku, úřad a sport. Jedná se tedy o kom-
plexní zachycení života v obci. V žádném pří-
padě se nejedná o systematickou vědeckou 
práci s cílem získaná fakta jakkoli interpreto-
vat. Standardně mají zápisy rozsah v průmě-
ru 30 stran, její přílohu tvoří cca 26 krásných 
fotografií od manželů Hromádkových, které 
výstižně dokreslují atmosféru nejen každé 
veřejné akce, ale mnohdy zachycují i  jiné 
zajímavé okamžiky odehrávající se na území 
obce. Na Úřadě městského obvodu Hrabová 
jsou v současnosti k dispozici vytištěné kroni-
ky za léta 2017 až 2019. Nahlédnout do nich 
může každý občan za přítomnosti kronikáře. 
Zápis za rok 2020 dosud graficky zpracovává 
společnost KLEINWÄCHTER holding s.r.o. se 
sídlem ve Frýdku-Místku. Kronikářský záznam 
podchycující Hrabovou za minulý rok obdrží 
nově zvolený starosta ke schválení v elektro-
nické podobě v nejbližších dnech.

Text a foto upoutávky na titulní straně:  
Radomír Seďa

Vážení a milí čtenáři,

Knihovna města Ostravy 
spustila v rámci Týdne kniho-
ven, který proběhl v  říjnu, 

novou službu Zásilka domů. 
Kdo nestíhá chodit do knihovny 

nebo si chce půjčit dokumenty z jemu vzdá-
lené pobočky Knihovny města Ostravy, může 
si je nechat zaslat na výdejní místo Zásilkovny 
nebo na zvolenou adresu. Služba je zpoplatně-
na a je určena pouze registrovaným čtenářům 
s platnou registrací a vyrovnanými závazky. 
Zaslat lze až tři tituly z fondu knihovny (knihy, 
časopisy, kompaktní disky, noty nebo mapy) 
do celkové maximální váhy 5 kg. Bližší infor-
mace naleznete na www.kmo.cz. 

Ráda bych poděkovala všem, kteří se během 
Týdne knihoven zúčastnili kvízu Šetrně k pla-
netě. Přestože většina účastníků už při prvním 
zhlédnutí kvízu věděla, že správnou odpovědí 
si bude jista pouze u některých otázek, od-
hodlaně do toho šla. Za odvahu jsem proto 
do slosování nakonec zařadila všechny čte-
náře, kteří odpověděli správně alespoň na pět 
z osmi záludných otázek. Slosování proběhlo 
ve čtvrtek 13. října a hrnek s logem knihovny 
vyhrává paní čtenářka Veronika Vondráčková. 

Během měsíce listopadu máte možnost vyrobit 
si v knihovně jednoduchou záložku ze stránek 
vyřazených knih. V kombinaci s dalšími kom-
ponenty k  výrobě, které budou připraveny, 

a  s  trochou vlastní fantazie tak získáte milý 
a vkusný doplněk k vašemu podzimnímu čtení.

Dny se krátí, večery naopak prodlužují a pro 
čtenáře, vracejícího se z procházky v přírodě, 

plné barevného šustícího listí, není nic pří-
jemnějšího než si uvařit čaj či kávu, zapálit si 
třeba vonnou svíčku a usadit se v teple domo-
va s pěknou knihou. A těch je v listopadové 
nabídce hned několik, stačí si jen vybrat.

Krimi a thrillery
Bjork Samuel Vlk   
McCulloch Amy Smrt v ledu  
Nesbø Jo Krysí ostrov a jiné povídky 
Reavley Betsy Křehkost  
Robb J. D. Než udeří stín  
Robb J. D. Nás se nezbavíš  

Horory a mysteriózní   
Karika Jozef Hlad + Žízeň  
Vašíček Arnošt Operace Sfinga. Kniha první
Webb Wendy Přízraky Brynn Wilderové 

Romány
Bach Tabea Dům hedvábí
Cartland Barbara Vyzvědačka
Jefferies Dinah Toskánská hraběnka

Audioknihy
Fields Helen Dokonalý zločin
Christie Agatha Oznamuje se vražda

Pro děti a mládež
Groening Matt: Velká povalečská kniha Barta Simpsona
Stevens Dave + kolektiv: Rakeťák

Přeji vám slunečný podzim a na shledanou v knihovně. Martina Šalati
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UDÁLOSTI

Divadlo U Lípy se vrátilo do Hrabové

Zájezd pro naše občany

Končící Kulturní komise Rady městského ob-
vodu Hrabová pro občany Hrabové připravila 
na 14. října od 19 hodin další divadelní před-
stavení v novém kulturním sále, který byl zcela 
zaplněn. Tentokrát představení sehrál soubor 
Divadlo U Lípy. Tento ochotnický soubor byl 
pod jiným názvem založen již v roce 1949 při 
Závodním klubu Dolu Jeremenko a po jeho 
zrušení si v Hrabové od roku 1993 v tehdejší 
restauraci U Lípy pronajímal klubovnu i jeviště.

Divadelní fraška Apartmá 146 se odehrává 
v současnosti. Při předcházejícím lázeňském 
pobytu v Karlových Varech se seznámila ná-
hodná čtveřice svobodných mužů a vsadila se, 
že se do roka ožení a po roce se opět setkají 
i se svými manželkami. Děj popisuje toto jejich 
opětovné setkání, které se odehrává v apartmá 
číslo 146 luxusního hotelu, který patří býva-
lému spolužákovi organizátora akce. Hlavní 
hrdina se však oženit nestihl, a tak se domluvil 

s manželkou tohoto majitele hotelu, že ji před-
staví ostatním jako svou ženu. Po bouřlivém 
dni plném alkoholu však ráno pojali ostatní 
účastníci podezření, že ho tato žena s majite-
lem hotelu podvádí. Nakonec musel přiznat 
pravdu, ale postupně se ukázalo, že ani jeden 
muž ze čtveřice se vlastně neoženil a  jejich 
"ženy" (tedy náhodná známá, prostitutka či 
sestra) tuto roli jen hrály.

Celodenní zájezd pro seniory pořádal měst-
ský obvod Hrabová v  pátek 9. září. Cílem 
cesty byla návštěva Velkolosinských pralinek 
a Přečerpávací vodní elektrárny Dlouhé strá-
ně. Zájezdu se celkem zúčastnilo 51 seniorů. 
Starosta městského obvodu Hrabová Igor 
Trávníček před odjezdem z Hrabové účast-
níky přivítal a popřál jim krásný výletní den. 
Za Úřad městského obvodu Hrabová po celý 

den seniory doprovázela vedoucí Odboru so-
ciálního, organizačního a vnitřních věcí Jana 
Tajchmanová. Dopoledne senioři navštívili 
cukrářskou výrobnu "Velkolosinské pralinky" 
ve Velkých Losinách s posezením na jejich 
terase. Poté jsme přejeli ve Velkých Losinách 
na společný oběd do restaurace „Losín“, kde 
se podával kuřecí řízek s vařeným brambo-
rem. Po obědě jsme se přemístili do Koutů 

nad Desnou, kde k nám přistoupil průvodce 
z informačního centra a následovala tříhodi-
nová prohlídka Přečerpávací vodní elektrár-
ny Dlouhé stráně s výjezdem k dolní a horní 
nádrži. Při cestě do Hrabové jsme se ještě 
zastavili na chatě Skřítek na malé občerst-
vení. Návrat do Hrabové byl v podvečerních 
hodinách. Děkujeme všem za zájem a účast. 
Těšíme se na podobný zájezd v příštím roce.

Text a foto: Jana Tajchmanová

Text a foto: Jan Dvořák
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Květinové dekorace

Halloween

V pondělí 10. října od 16 hodin připravila Kul-
turní komise ve velké zasedací místnosti Úřadu 
městského obvodu Hrabová tradiční předsta-
vení výroby květinových dekorací. Přítomné 
přivítala místostarostka Vladislava Kopitzová 
a předala slovo Věře Kročkové, která přednesla 
cca dvacetiminutový výklad s ukázkou kytic 

z jednoduše dostupných květin a s praktickými 
ukázkami květinových vazeb. Poté se už mohla 
třicítka návštěvníků sama pustit do tvorby kvě-
tinových vazeb z květin a různých zelených 
přízdob ze zahrádky nebo z přírody, které pro 
ně byly připraveny.

Text a foto: Jan Dvořák

V sobotu 15. října od 16 hodin pořádalo Ob-
čanské sdružení MUDr. Marcely Poláčkové pro 
děti "čarodějnickou" akci Halloween a nutno 
říct, že nový kulturní sál byl zcela zaplněný. 
Nadšené děti v různých čarodějnických úbo-
rech, které byly na místě i k zapůjčení, si mohly 

do sytosti zatancovat, a  to třeba s  balónky 
nebo ve společnosti Jezinky či Jožina z bažin. 
V přestávkách mezi tanci mohly třeba u čaro-
děje shazovat plechovky, u Jezinky projít sla-
lom s obrovým okem na lžíci, u Bílé paní házet 
kroužky na tyč, u ježibab házet polínka do pece 

a především si vyzvedávat bezpočet malých 
výher z tomboly. Po skončení nabitého dvou-
hodinového programu vyšli účastníci ven, kde 
Marcela Poláčková předvedla ohňovou show 
a poté se uskutečnil lampiónový průvod ke 
hřbitovu u kostelíka.

Text a foto nahoře vlevo a dole uprostřed a vpravo: Jan Dvořák, ostatní foto: Ilona a Libor Hromádkovi
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Po dvouleté přestávce za-
viněné covidem se letos 
1.  října opět uskutečnil 
již 19. ročník jízdy veloci-

pedistů „Od pálenice k pá-
lenici“, uspořádaný u  pří-

ležitosti konání 24. ročníku 
festivalu slivovice „Biskupické kaléšek“. Po re-
gistraci necelé sedmdesátky účastníků jsme 
se shromáždili na nádvoří bývalé zemědělské 
usedlosti, kde se před zraky diváků jela jízda 
elegance. Všichni obdrželi kaléšek k  slav-
nostnímu přípitku. Přípitek byl slavnostnější 
než obvykle, neboť obec Biskupice získala 
ocenění „Vesnice roku 2022 v Pardubickém 
kraji“. Po přípitku jsme se odebrali ke startu 
závodu „Echt biskupické kelometr“. Trať vedla 

do táhlého kopce, v polovině trati byla obrát-
ka a z kopce se jelo zpět do cíle. Závod se jel 
formou časovky a byl rozdělen na kategorie 
kol plášťových nebo vysokých a  na muže 
nebo ženy. V kategorii "Plášťová kola-ženy" 
byla největší favoritkou naše Monika, která 
již zvítězila v minulém ročníku, kdy se závod 
jel z nedalekého Jevíčka, a to ne jako časovka, 
ale jako závod s hromadným startem. Moni-
ka potvrdila své kvality, obhájila své minulé 
vítězství a dokázala tak, že je všestranná cyk-
listka a že ji nedělá problém žádná cyklistická 
disciplína. Zvládá i dlouhé tratě a maratóny, 
nedělají jí problém ani kopce a uvidíme, jak 
si povede v  právě začínající cyklokrosové 
sezóně. V  kategorii "Vysoká kola-muži" se 
naši členové klubu umístili na druhém místě 

Tonda a na třetím Dušan. V kategorii "Vysoká 
kola-ženy" bohužel nestartovala naše Bára, 
úřadující juniorská mistryně Evropy, která 
by určitě i v Biskupicích bojovala o nejlepší 
umístění. Zklamáním bylo vystoupení našich 
závodníků v nejobsazenější kategorii "Plášťo-
vá kola-muži", kde se nejlépe umístil náš Jiří 
na desátém místě. Vzhledem k tomu, že je 
to ale jeho první start za náš klub, je možno 
do budoucnosti očekávat jeho výkonnost-
ní růst. Po vyhlášení vítězů všichni spěchali 
k obědu – řízku s vynikajícím bramborovým 
salátem. Následovala volná zábava s tombo-
lou. A kdo nebyl řidičem, mohl se věnovat 
koštování slivovice.

Text a foto: Pavel Žižka

Mateřské centrum Smíšek 
působí v Hrabové od roku 
2008 a provozuje tu svou 
hernu. Mezi naší hlavní 

činnosti patří cvičení ro-
dičů s dětmi od dvou měsí-

ců do tří let. Děti zde mohou 
navázat přátelství a naučí se komunikovat 
s  dospělými mimo okruh rodiny. Cvičení 
působí stimulačně a vede k všeobecnému 
rozvoji psychomotorických dovedností dí-
těte v daném věku. Součástí cvičení je také 

rozumová, výtvarná a hudební výchova, kde 
se děti seznámí s barvami a tvary a naučí se 
logickému uvažování, orientaci v prostoru, 
stříhání a  mnoho dalšího. Mezi naše další 
činnosti patří plavání. Zaměřujeme se na 
prožitkovou činnost dětí a rodičů ve spojení 
s vodou a na nácvik prvotních plaveckých 
dovedností. Dále také provozujeme baby 
masáže, které jsou určeny našim nejmenším 
v kombinaci s aromaterapií. Aby to u nás ale 
nebylo jen o  učení, nabízíme samozřejmě 
pro rodiče s dětmi také víkendové akce plné 

zábavy. Jedná se o lampiónový průvod, který 
se bude zanedlouho konat 5. listopadu tra-
dičně v Hrabové, připravuje se Mikulášská 
nadílka a v příštím roce například Den dětí. 
Již několik let také docházíme na základní 
školy, kde pro žáky připravujeme výtvarné 
dílny na daná témata (Den matek, Vánoční 
jarmark apod.). V  letošním roce jsme také 
umožnili studentům sociálních oborů ab-
solvovat u  nás v  herně praxi pro své další 
studium. Jedná se převážně o budoucí paní 
učitelky mateřských školek.

Biskupické kaléšek

Představujeme Mateřské centrum Smíšek  

SPOLKY

Text a foto: Iveta Janetková
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CTP je developerská firma, která staví a prona-
jímá především průmyslové budovy a sklady, 
v portfoliu má však i administrativní budovy 
v Brně a Ostravě a několik hotelů. Firmu založil 
na konci 90. let Remon Vos, Holanďan dlouho-
době žijící v České republice, který je majorit-
ním vlastníkem firmy a stále aktivně působí 
na pozici generálního ředitele. Firma aktuálně 
vlastní, pronajímá a spravuje téměř 10 milionů 
m2 protor především v tzv. CTParcích v Česku, 
Polsku, Rumunsku, Maďarsku, Srbsku, Nizo-
zemsku, Německu, Rakousku, Bulharsku a na 
Slovensku. V rámci regionu vlastníme další prů-
myslové a kancelářské budovy, např. budovu 
IQ Ostrava v centru s hlavním nájemcem Tie-
toEvry a průmyslové parky v Ostravě – Porubě, 
Nošovicích, Karviné, Novém Jičíně, Hranicích 
a Lipníku nad Bečvou.

Výstavba CTParku Ostrava v Hrabové začala ve 
spolupráci s městem Ostrava v roce 2004, první 
budovy byly dokončeny v roce 2006 a výstav-
ba dalších probíhá až do současnosti. Aktuálně 
se dokončuje přístavba poslední budovy pro 
firmu HILITE.  Mimo haly firem Sungwoo Hitech 
a Pegatron patří všechny haly v parku do port-
folia CTP, aktuálně jich je 31 a zůstává rezer-
va na jednu kancelářskou budovu. Nabízíme 
kancelářské prostory od 30 m2 do 10 tisíc m2, 
výrobní či skladové prostory a laboratoře od 

300 m2 do 50 tisíc m2. Mezi největší nájemce 
patří Moneta Money Bank, Brembo, Hyundai 
Steel, ITT, Grupo Antolin a Vitesco. Někteří ná-
jemci, např. Moneta, CTS nebo Contitech, jsou 
v parku již 16 let. Pracuje zde cca 10 tisíc osob 
v cca 70 firmách.

Tým CTP v Ostravě – Hrabové má aktuálně 
13 členů – jsou to stavební inženýři, obchod-
níci a pracovníci správy nemovitostí. CTPark 
Ostrava je již téměř plně zastavěn, ale s obmě-
nou nájemců budeme nadále provádět úpravy 
hal tak, aby vyhovovaly požadavkům nových 
nájemců. Postupně haly modernizujeme, in-
stalujeme LED osvětlení a pracujeme na pro-
jektu umístění solárních panelů na střechy. Cca 
před 15 lety jsme koupili část areálu bývalého 
Geologického průzkumu na ulici Krmelínské 
v Hrabové, který bychom chtěli během příš-
tího roku kompletně přestavět a nabídnout 
klientům moderní prostory pro jejich podniká-
ní. V Hrabové podnikáme již dlouho a nadále 
podnikat budeme. Uvědomujeme si, že jsme 
součástí městského obvodu a máme zájem být 
dobrým sousedem. CTParky nejsou jen průmy-
slové haly – pracujeme na tom, aby vypadaly 
co nejlépe, a proto vysazujeme stromy i keře. 
Během příštího roku bychom chtěli vybudovat 
v rámci zóny multifunkční sportoviště a běžec-
kou trasu. Mnohé z místních firem pořádají dny 

otevřených dveří. Pokud by občané Hrabové 
měli zájem o více informací o CTParku Ostrava 
a firmách, které zde působí, mohou se na nás 
obrátit (https://www.ctp.eu/cs).

Text a foto: Petra Pivovarová

Představujeme CTPark Ostrava v Průmyslové zóně Hrabová

Již čtvrtým rokem funguje v Ostravě služba 
sdílených kol, tzv. bikesharing. V rámci pilot-
ního provozu v  roce 2018 začala v  Ostravě 
provozovat bikesharing společnost Rekola. 
K dispozici bylo 150 kol jen v centru města, 
ale i přesto začali mít lidé o tuto službu velký 
zájem. O rok později město vyhlásilo veřejnou 
zakázku na provozovatele a v soutěži vyhrá-
la společnost nextbike Czech Republic, s.r.o. 
I v příštích dvou letech bude bikesharing na 
území města Ostravy opět provozovat stejná 
společnost.  V Ostravě je celoročně v provozu 
přes tisíc sdílených kol umístěných v 356 sta-
nicích. Registrovaných uživatelů v aplikaci pro 
půjčení kola je letos téměř 72 tisíc. Ti v loňském 
roce uskutečnili 515 tisíc výpůjček, při kterých 

ujeli víc jak 717 000 kilometrů, a v roce 2022 do 
konce září 418 tisíc výpůjček. Systém výpůjček 
kol, ceny jízdného a aktuální stav na jednot-
livých stanovištích zjistíte na webu https://
www.nextbikeczech.com/mesto/ostrava.

V Hrabové máme v současné době stojany na 
kola na deseti místech. Nejfrekventovanější 
je stanoviště u Tesca, kde bylo loni  1127 vý-
půjček a v letošním roce zatím 557 výpůjček. 
Dalším vytíženým je stojan v parku Hrabovjan-
ka, kde bylo loni 1072 výpůjček (ale vrácení 
ještě více než u Tesca – 1146) a  letos zatím 
496 výpůjček. Třetím nejvyužívanějším je 
stanoviště v  severní části Průmyslové zóny 
Hrabová loni s 875 výpůjčkami (letos zatím 
497), následované stojanem u kostelíku loni 
s 844 výpůjčkami (ale s 996 vráceními) a letos 
s 510 vráceními, stanovištěm před tržnicí na 
Šídlovci s 779 výpůjčkami loni (ale 903 vrá-
ceními) a letos s 450 výpůjčkami, a stojanem 
u benzinky Shell na Frýdecké loni se 745 vý-
půjčkami (ale 882 vráceními) a letos zatím se 
446 výpůjčkami. Další v pořadí je stanoviště na 
ulici Na Rovince u Makra loni se 641 výpůjčka-
mi (letos zatím 428). Nejméně vytížené jsou 
stojany u rondelu Mostní (loni 417 výpůjček, 
letos zatím 229), ve střední části Průmyslové 

zóny Hrabová (loni 363 výpůjček, letos zatím 
238 výpůjček) a zejména v jižní části Průmys-
lové zóny Hrabová (loni 301 výpůjček, letos 
zatím 183 výpůjček).  V rámci obvodu Hrabová 
nejsou nijak významné problémy s vandali-
smem či vysokým počtem krádeží kol, které 
jsou evidovány v jiných obvodech.

Využívání sdílených kol v Hrabové

PODNIKATELÉ

Text (dle podkladu Magdy Vrbové) a foto: 
Jan Dvořák
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Sokol Hrabová se od svého vzniku v  roce 
1908 věnoval pouze společnému cvičení 
a společenským aktivitám i kulturního cha-
rakteru. Postupně se však i u nás profilovaly 
jednotlivé sporty a  v  rámci Sokola začaly 
vznikat sportovní oddíly. A v Hrabové hned 
druhým z nich (po házené) byl v roce 1931 
oddíl volejbalový (ovšem tehdy se tento 
sport nazýval "podbíjená").  Prvorepubliko-
vá epocha tohoto sportu bohužel není příliš 
zdokumentována, ale jejím důkazem je přilo-
žená fotografie, kterou hrabovská badatelka 
našla náhodou v archivu. Jsou na ní účastníci 
župního turnaje dorostu v odbíjené, který 
se konal 10. května 1936 v Moravské Ostra-
vě, a druhým zleva je tým Sokola Hrabová. 
V době druhé světové války byla organizace 
Sokol zakázána, ale již v roce 1945 byl oddíl 
odbíjené obnoven. V roce 1946 volejbalový 
oddíl zvítězil v okrskovém turnaji. V roce 1947 
oddíl mohl získat v rámci župy první místo, ale 
za nedostavení hráče byl potrestán poklesem 
na čtvrtou  příčku. V roce 1949 oddíl odbíjené 
skončil v místní soutěži na druhém místě. Pak 

zřejmě nastalo období 
stagnace. Ve druhé 
polovině padesátých 
let hrál oddíl okresní 
přebor. Poté nastalo 
úspěšné období, kdy 
oddíl začal hrát krajský 
přebor - nejprve v roce 
1958 ženy a  od roku 
1959 také muži. V roce 
1959 však ubylo žen v oddílu, výsledky zase 
pochably a v roce 1961 již ženy vůbec nehrály. 
Od roku 1962 pak muži hráli opět jen okresní 
přebor. Úspěchů však dosáhl dorost, který od 
roku 1964 hrál krajský přebor. V roce 1966 se 
muži na rok opět vrátili do krajské soutěže, 
ale dorost v roce 1967 hrál zase jen okresní 
přebor a v  roce 1968 již nehrál vůbec. Oddíl 
odbíjené TJ Sokol Hrabová zcela zanikl v roce 
1972 poté, co z oddílu odešli do Vratimova 
starší hráči usilující o postup do divize. Tyto 
hráče se již nepodařilo nahradit a ani úsilí 
výboru tělovýchovné jednoty nedokázalo 
zabránit rozpadu oddílu.

Již v roce 1931 se tělovýchovná jednota roz-
hodla si postavit vlastní sokolovnu. V roce 
1947 se členové výboru zabývali nákupem 
vhodného pozemku pro hřiště a sokolovnu. 
Kryté prostory však TJ Sokol Hrabová získal 
až v roce 1960, poté co v rámci výstavby zá-
kladní devítileté školy byly vybudovány dvě 
tělocvičny a došlo k uzavření smlouvy Sokola 
se školou, umožňující je využívat pro sokol-
skou činnost. 

Text: Jan Dvořák (zdroj: Jaroslav Sobek:"70 let 
TJ Sokol Hrabová"), Foto: Jana Machálková 

(zdroj:Zemský archiv v Opavě)

Jak jste se vlastně k volejba-
lu dostal? 

Již v době učení na učilišti 
jsem počátkem 50. let hrá-

val na Sokole fotbal, ale pak 
jsem odešel studovat do Opavy 

a posléze Bratislavy. Po návratu jsem jednou 
v roce 1957 byl náhodou v Lípě a viděl jsem 
venku hrát starší muže volejbal přes síť zavě-
šenou mezi stromy. Tak jsem je požádal, zda 
bych s nimi mohl hrát. A protože to nikdo moc 
neorganizoval, tak jsem brzy začal dělat i ve-
doucího oddílu a trenéra. V té době existovalo 
i ženské družstvo.

Za jakých podmínek se volejbal v Hrabové 
hrál?

Od roku 1958 jsme začali hrát v areálu TJ So-
kol, i když ani zde nebylo ještě hřiště. Hráči 
si svépomocí začali budovat antukové hřiště 
(antuku dovážely povozy hrabovských rolní-
ků) a později vodovod na hřiště. Tělovýchov-
ná jednota nám přispívala, ale přesto jsme se 
museli na činnost skládat – měli jsme kasičku, 
do které musel dát korunu každý, kdo přišel na 
zápas či trénink pozdě. Zápasy byly od jara do 
podzimu obvykle v sobotu odpoledne a dva-
krát týdně byl trénink. V době letních prázdnin 
se přeborové zápasy nehrály, ale jezdili jsme 
na turnaje, zejména do Vratimova a Metylo-

vic. V zimě se trénovalo v tělocvičně základní 
školy, a to i formou gymnastiky. Na počátku 
60. let nám přibyla velká skupina dorostenců 
(a později i dorostenek), a tak jsem trénoval 
muže i dorostence, takže na hřišti jsem byl 
denně. Velmi dobrým hráčem byl třeba Sta-
nislav Mojžíšek, který pak hrál i ve slovenské 
národní lize.  

Kdy jste s volejbalem skončil?

Ještě v roce 1967 jsem absolvoval tříměsíční 
kurz a obdržel trenérský průkaz. V roce 1970 
mi však řekli, že z politických důvodů nesmím 
trénovat... 

Text: Jan Dvořák, Foto: Miroslav Liška

Z počátků hrabovského volejbalu

Rozhovor s Miroslavem Liškou: O hrabovském volejbalu

HISTORIE
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Cihelna na Šídlovci byla ve 
vlastnictví vítkovických 
železáren a  vyráběly se 
zde několik let cihly z gra-

nulované v ysokopecní 
strusky. Přeměna tekuté 

vysokopecní strusky na granu-
lát se prováděla přímo v prostoru vysokých 
pecí, a to jejím prudkým ochlazením vodou. 
Vzhledem i vlastnostmi se granulát podobal 
sopečné pemze. Používal se k různým účelům, 
hlavně však k výrobě cihel. Pojivem byl levný 
vysokopecní cement z cementárny vítkovic-
kých železáren. Cihly měly „německý“ formát 
250 x 125 x 65 mm a byly velmi lehké – vážily 
pouze cca 3 kg. Používaly se především při 
stavbě bytových domů tzv. Kuchinkovy kolo-
nie na Šídlovci a sloužily k různým stavebním 
účelům ve všech závodech vítkovických žele-
záren. Byly prodávány i zaměstnancům.

Cihelna byla umístěna na zastřešené dřevěné 
plošině nad korytem potoka, tekoucího ko-
lem vítkovické haldy, v místě naproti budoucí 

kotelny „Nového Šídlovce“. Toto umístění ne-
bylo náhodné – k dopravě struskové pemzy 
sloužila železniční kolej vedoucí po okraji 
haldy. Materiál byl z vagónů ručně vykládán 
lopatami na svah haldy a postupně sjížděl do 
blízkosti velkokapacitní míchačky na beton. Ta 
byla umístěna na východním konci dřevěné 
plošiny. Byla plněna ručně lopatami granulo-
vanou struskou s přídavkem cementu a malé-
ho množství vody.

Pracoval jsem zde v roce 1950 měsíc na prázdni-
nové brigádě a dodnes si pamatuji na různé de-
taily. Velice jsem tehdy obdivoval tvářecí stroj, 
kterému se říkalo „dusadlo“. Cihly se tvarovaly 
v kovové formě tvořené šestnácti komorami 
(dvě řady po osmi). Ty se zaplnily betonovou 
směsí a tato se následně zhutnila pomocí pě-
chů. Ty vyzvedl elektromotor do výše cca jed-
noho metru a zhutnění nastalo jejich pádem 
do formy. Muselo být dosaženo tloušťky cihly 
65 mm. V případě potřeby se tato operace ně-
kolikrát opakovala. Pak se pomocí ruční páky 
kovová forma zvedla a  dřevěnou podložku 

s šestnácti cihlami přemístili dva dělníci na la-
nový dopravník vedoucí do sušárny. Tam dva 
dělníci podložku s cihlami přemístili do „štosů“, 
ze kterých se po vytvrdnutí a vyschnutí cih-
ly ukládaly na ložnou plochu nákladních aut, 
které je odvezly na místo spotřeby. V cihelně 
se denně vyrobilo cca tisíc cihel.

Pracoval jsem převážně při odběru cihel 
z „dusadla“ a při jejich ukládání v sušárně, ně-
kdy při plnění míchačky. Za vydělané peníze 
jsem si koupil sváteční oblek s tehdy módním 
dvouřadým sakem se zadními postranními 
„kapsami“ a s kalhotami "do zvonu".

Výroba v cihelně byla ukončena cca v  roce 
1952, a to pro hygienické problémy v prosto-
ru vysokých pecí vítkovických železáren. Při 
zchlazování tekuté strusky vodou vznikalo 
velké množství vodní páry, prosycené zdraví 
škodlivým oxidem siřičitým. Co se tolerovalo 
v době válečné a i několik let po válce, to se 
stalo postupně neúnosné.

 Vladimír Slavík

V ten den se sice nezměnilo nic, ale surový 
zásah tehdejšího Sboru národní bezpečnosti 
17. listopadu 1989 proti studentské demon-
straci odstartoval proces zásadních změn. Na 
protest se začaly po celém Česku formovat 
buňky Občanského fóra, které organizovaly 
postupně stále masivnější protestní demonst-
race. Ty nakonec vedly k rozkladu mocenských 
struktur Komunistické strany Československa 
a postupnému předávání moci Občanskému 
fóru. Mocenskou změnu nejvíce symbolizuje 
zvolení Václava Havla prezidentem 29. pro-
since 1989.     

Nešlo samozřejmě jen o protesty proti zásahu, 
ale o vyjádření celkové touhy lidí po změně 
systému. Chtěli se mít  lépe, protože bylo 
zjevné, že životní úroveň v zemích "socialistic-
kých" postupně více a více zaostává za růstem 
životní úrovně západoevropských "kapitali-
stických" zemí. Podstatnou byla také touha 
po svobodě, bez nutnosti podřizovat veškeré 
dění komunistické ideologii a zpravidla ne-
odborným zásahům stranických funkcioná-
řů. Ztělesněním nesvobody byla především  

nemožnost cestování do nesocialistických 
zemí (a dokonce i obtížného cestování do zemí 
socialistických).      

V první fázi se v roce 1990 jednalo především 
o změny politické. Kromě výměny krajně ne-
oblíbeného prezidenta Gustáva  Husáka, coby 
symbolu tzv. "normalizace" po roce 1968, se 
jednalo o změny vlád, kdy stranické aparátní-
ky nahrazovali v té době převážně odborníci, 
a po letech i o svobodné volby v roce 1990 
(do parlamentu a zastupitelstev obcí, kdy byla 
zvolena celá řada oblíbených a morálně pří-
kladných osobností). Zmizely do té doby všu-
dypřítomné neoblíbené symboly socialismu. 
Ke změnám ovšem docházelo i v institucích 
a podnicích, kde opět docházelo především 
k nahrazování stranicky dosazených ředite-
lů odborníky. A samozřejmě jsme si opravdu 
mohli užít svobody cestování.

Zatímco v období socialismu bylo hospodář-
ství plánované, což přinášelo často absurdní 
situace, nyní se přešlo na hospodářství tržní. 
V další fázi cca od roku 1991 se již začaly pro-
vádět závažnější změny – deregulace cen (což 

ovšem přineslo zdražení), restituce a přede-
vším privatizace, nejprve malých provozoven, 
ale postupně i velkých podniků. 

Tyto změny ovšem spolu s nově vzniklou ne-
zaměstnaností přinesly většině lidí v první fázi 
snížení životní úrovně a navíc se řada podniků 
dostala do rukou lidí, kterým šlo jen o osobní 
prospěch a nikoli o prospěch firmy. Většina lidí 
také nesla nelibě rozdělení státu, nahrazování 
odbornosti opět zájmy politiků a nárůst ko-
rupce. Asi nejlépe vystihl zklamání prostých 
lidí Karel Kryl, kterého rozhodně nemůžeme 
považovat za příznivce starých časů.

Většina lidí si sice představovala změny jinak, 
ale bez 17. listopadu 1989 bychom se dnes ne-
mohli kdykoliv sebrat a odjet na druhý konec 
světa, nemohli bychom napsat cokoliv bez 
obav z vězení (což ovšem bohužel někteří zne-
užívají) a také je nutno si přiznat, že sice stále 
zdaleka nemáme životní úroveň západních 
zemí, ale přece jen se máme lépe než v roce 
1989 (pokud ovšem  máme to štěstí a máme 
práci...).  

Jan Dvořák

Cihelna na Šídlovci

Co nám změnil 17. listopad 1989

HISTORIE

Informace pro občany k pronájmu kulturního sálu
Rada městského obvodu Hrabová rozhodla usnesením č. 1/13 ze dne 26. října 2022 o pozastavení uzavírání Smluv o krátkodobém 
pronájmu kulturního domu Ostrava - Hrabová od 1. listopadu 2022 pro soukromé účely.

Jana Tajchmanová
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Řyjnove rozymani

Zahrádkářské osady v Hrabové

Ve chvilu, kedy zepisuju 
dokupy svoje dřyzty, 
tak je akurat po vol-
bach. Polovica co išla 

k urnam, tuži po změně, 
a  tak sa někeřy matadoři 

luči a buděme mit nove pajtašky v čele 
Hrabove. Zatim sa ale nic něvi, bo sa 
musja dohodnuť a zejit. 

Pomali začina byť po ranu kosa, člověk 
oblikně zimni kabat a v poledne, jak se 
opře oskar, tak ho tahně dodom v rukach. 
Ludi vahaju, či už zatopiť, bo s rostucimi 
cenami energiji to poleze do peňez, tak 
sa třepu ezli to uplati. Aji ja z obavu vy-
hližam zimu. Ni kfuli chechtakum, ale bo 
sa bojim, že zas někeřy barabi spali všec-
ke, co hoři. Něrada bych, aby mja z teho 
smrada a dymu na špacyru po dědině 
štipali oči, o kašlu a horšich němocach ani 
němluvim. Za „ostravske rakety“, šlam, 
gumy a ine „ňamky“ do kotla by někeřy 
totiž zaslužili nafasovať na pysk. 

Co by mohlo byť už letos lepši, je si-
tuace kolem teho maleho pazgřyvca 

covida, bo je fajna uroda jablek, což je 
viděť nejen v moštarně a palirnach, ale 
aji u susedu zakladaju kvas, takže vnitř-
ni dezinfekce budě dostatek. Ku temu 
budu mistni občane odolnějši, bo sa fčil 
začli otužovať na Ostravici v duchu hes-
la: ve zdravym těle, zdravy duch. A jako 
vitany bonus ušetřa na topeňu. Ja do 
tej ledarny vlezt, tak budu v cukuletu 
hryzt hlinu. Zakončim to ešče jednu 
„chytru“ prupovidku, jak ma ve zvyku 
naš dosluhujici prezident – zdravi, sylu, 
najdeš v syru (enem nesmiš mit alergiu 
na laktozu).                       

Text: Maruna Cholewowa
Foto: Jan Dvořák

Je jich celkem sedm a pojmenoval jsem je tak-
to: Jezdiště, Domovská, Mezipolí, Dubravio-
va, Ve Stromoví, Na Rozvodí a Slínová. Dobu 
vzniku zahrádkářské osady Jezdiště se mi 
nepodařilo dohledat, ale dalších pět vzniklo 
brzy po roce 1960, kdy se Hrabová stala sou-
částí  městského obvodu Ostrava – Zábřeh.  
Zahrádkářská osada Slínová vznikla až po roce 
1990. V každé osadě jsou zahradní domky, ze-
leninové a květinové záhony, ovocné stromy 
a keře. Časté jsou i skleníky, fóliovníky, per-
goly, vodní nádrže, bazény, různé přístřešky 
a kompostéry. Většina má elektrický proud 
a některé i vodovod. 

Osada Jezdiště
Je zvláštní tím, že vlastníkem parcely č. 2090/1 
o ploše 3 921 m2  je statutární město Ostrava 
a správcem městský obvod Hrabová.  Překva-
pilo mne, že tato parcela je v katastru nemo-
vitostí  vedena  jako „jiná plocha“, a ne jako 
„zahrada“. Pro zahrádkářské účely je využívá-
na pouze část této parcely. Podle leteckého 
snímku usuzuji, že je zde celkem pět zahrad 
a několik  staveb (přístřešky, boudy na nářadí, 
fóliovníky).  Bližší  informace o nájemcích se 
mi nepodařilo zjistit. 

Osada Domovská
Na jižním konci parcely č. 691/1 je umístěno 
osm zahradních domků a  ke každému ná-
leží  část parcely. Přístup k osadě je z ulice 

Nešverovy. Když jedu po Domovské, vždy mne 
zaujme čilý pracovní ruch – zahrádkáři okopá-
vají, plejí, vysazují, zalévají, sklízejí úrodu nebo 
jen tak odpočívají. Majitel této parcely bydlí ve 
Frýdku-Místku. Jednotlivé díly pozemku jsou 
pravděpodobně v dlouhodobém pronájmu. 
Velikost osady je cca 0,9 ha. 

Osada Mezipolí
Tato osada patří mezi nejstarší v Hrabové. Na 
pozemku parc. č. 656/3 se nachází 13 menších 
či větších zahradních domků a 13 zahrad. Par-
cela má dva vlastníky – jeden  nyní bydlí v Brně 
a druhý v Ústí nad Labem. Velikost osady je 
cca 0,9 ha.

Osada Dubraviova
Osada je v Hrabové největší. Napočítal jsem 
celkem 11 zahradních domků a  25 zahrad. 
I zde vládne téměř po celý rok pestrý osadní ži-
vot. V letošním roce bylo splněno i dlouholeté 
přání osadníků na opravu místní komunikace 
Dubraviova. Plocha se zahradami a zahradní-
mi domky je cca 3,5 ha. 

Osada Ve Stromoví
Osada patří mezi ty menší – je zde osm zahrad-
ních domků a osm zahrad. Má hezkou polohu 
nedaleko Lesního  potoka. Velikost osady je 
cca 0,4 ha.   

Osada Na Rozvodí
Tato osada také patří mezi ty starší. V době 

svého vzniku byli mezi osadníky mnozí teh-
dejší prominenti městského obvodu Ostra-
va – Zábřeh. Nyní je zde devět samostatných 
parcel. Na  parcele sousedící s potokem Ščučí 
je dokonce rodinný domek, na zbývajících 
jsou zahradní chatky. Raritou je skutečnost, že 
parcely nejsou v katastru nemovitostí vedeny 
jako „zahrady“, ale jako „orná půda“.  Celková 
plocha osady činí cca 0,4 ha.

Osada Slínová
Nachází se v těsném sousedství odlehčova-
cího kanálu. Je zde šest parcel a zahradních 
domků, které jsou přístupné z ulice „K Pilí-
kům". Celková plocha činí cca 0,4 ha. Výhodná 
je blízkost odlehčovacího kanálu, který posky-
tuje vodu na zalévání.

Shrnutí
Po sečtení  dílčích údajů zjišťuji, že uvedené 
osady jsou tvořeny 74 zahradami o celkové 
ploše 7,3 ha. Stojí na nich 57 zahradních cha-
tek a jeden rodinný domek. Většina osadníků 
má trvalé bydliště v Hrabůvce, v Zábřehu, na 
Dubině, ve Výškovicích a v Porubě. Podle úda-
jů v katastru nemovitostí ale i v Praze, Brně, 
Frýdku-Místku či Ústí nad Labem. Z celkové 
plochy zahrad v Hrabové (65 ha) zabírají tyto 
osady 11 %. V jejich okolí je udržován pořádek 
a aktivity osadníků nijak neruší vzhled a čis-
totu obce. 

Vladimír Slavík

Pocit
Jinovatkou nazdobená tráva
v bílém cukrovém krajkoví.
Větřík, co zbytky listů mává,
že přijde zima napoví.

A noc dnes dlouhá
pro kouzlo odpočinku
ač chvilka pouhá
vzpomenu na maminku.

A zase klid se v duši usadí,
vzbouřená krev, když bublat přestane.
Co bylo horké, zas se ochladí.
Mír v duši opět nastane.

Zač trocha smutku zastiňuje nebe,
že je dnes k slunci nějak o kus dál.
Dívám se, hledím, vidím tady sebe
člověka malého, co se zase bál.

Možná ne strach, snad touha po poznání.
A v očích prach na slzách slitování.

  Věra Kročková
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Východy slunce v Hrabové

Foto: Věra Kročková
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Den Hodina Liturgická oslava Mše svatá

Úterý  1. 11. 16:30 Slavnost Všech svatých za † † Vlastimilu Břenkovou, manžela, dceru Vlastu, vnuka Pavla a celou + rodinu

Středa 2. 11. 16:30 Vzpomínka na všechny věrné zemřelé      za všechny věrné zemřelé a čtení „otčenášků”

Neděle 6. 11. 8:00 32. neděle v  mezidobí
Sbírka na katolická média za oběti komunismu 

Pátek  11. 11. 16:30 Památka sv. Martina, biskupa za † manžela Michala Babeje a † rodinu z  obou stran

Neděle 13. 11. 8:00 33. neděle v  mezidobí
Měsíční sbírka na kostel za † †  Libuši Janšovou, manžela a rodiče

Pátek  18. 11. 16:30 Pátek 33. týdne v mezidobí za † † Juliuse Gorola a syna Milana

Neděle 20. 11. 8:00
Slavnost Ježíše Krista krále
Pouť sv. Kateřiny Alexandrijské,
panny a mučednice

1. za † † Emilii Doležálkovou, manžela, syna, zetě Vladimíra, rodiče a sourozence z  obou stran,                                                    
2. za † † kněze, učitele, představené a spolužáky

Neděle 27. 11. 8:00 1. neděle adventní
Žehnání adventních věnců      

na poděkování za 60. let manželství s prosbou o Boží požehnání, ochranu Panny Marie a dar 
zdraví do dalších let

Pořad bohoslužeb v příštím měsíci

Den Hodina Místo Aktivita Téma
Čtvrtek 3. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Společenské deskové hry Karty + Člověče, nezlob se!

Pátek 4. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Pletení košíku z pedigu

Pondělí 7. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Pletení košíku z pedigu

Čtvrtek 10. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Společenské deskové hry Karty + Člověče, nezlob se!

Pátek 11. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Pondělí 14. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Pátek 18. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Pondělí 21. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Čtvrtek 24. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Společenské deskové hry Karty + Člověče, nezlob se!

Pátek 25. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Pondělí 28. 11. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Výroba svíček

Čtvrtek 1. 12. 14:00 Klubovna Bělská 28 Společenské deskové hry Karty + Člověče, nezlob se!

Pátek 2. 12. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Balení a kompletace svíček

Pondělí 5. 12. 14:00 Klubovna Bělská 28 Kreativní kroužek Balení a kompletace svíček

Čtvrtek 8. 12. 14:00 Klubovna Bělská 28 Společenské deskové hry Karty + Člověče, nezlob se!

Den Hodina Místo Akce Program
Pátek 4. 11. 18:00 Kulturní sál ÚMO Křest CD „Hrdá Ostrava“ vystoupení Acustria a Sylvie Bee
Čtvrtek 17. 11. 10:00 Ul. V. Huga před tržnicí Běh 17. listopadu běh na 1 nebo 10 km (nutná registrace)
Neděle 20. 11. 8:00 Ul. Jestřábského Kateřinská pouť stánky a atrakce pro děti
Čtvrtek 1.12. 17:00 Kulturní sál ÚMO Mikulášská show vystoupení pro děti, soutěže a nadílka

Plán akcí pro veřejnost v příštím měsíci

Plán akcí Klubu seniorů v příštím měsíci

POZVÁNKY

Mikulášská show

Kulturní komise Rady městského obvodu Hrabová pro vás zajistila 1. prosince od 17 hodin v kulturním domě Bažanova 4 Mikulášskou 
show pro děti v podání kouzelnice Radany (kouzelnické vystoupení vznešeného Anděla, andělské soutěže,  hrátky s čertem Luciusem, 
veselé čertovské tanečky a soutěže, slavnostní příchod Mikuláše a Mikulášská nadílka). Předprodej vstupenek bude probíhat ve dnech 
22. až 23. listopadu od 15 do 18 hodin v kulturním domě s tím, že dítě má vstupenku (za kterou dostane dárek) zdarma a pro jeho 
doprovod v počtu maximálně dvou dospělých činí vstupné 50 Kč na osobu do vyprodání kapacity 50 dětí a 100 dospělých (z důvo-
du zajištění organizace a bezpečnosti dětí). Děkujeme za pochopení.

Miroslav Houžvička


